
سخنگوي وزارت ارشاد: 
 كنسرت موسيقي در قم و مشهد 

برگزار نخواهد شد
س�خنگوي وزارت فرهن�گ و ارش�اد اس�امي گف�ت: 
سياس�ت اي�ن دول�ت ني�ز همانن�د دولت ه�اي گذش�ته 
بر مبن�اي برگزار نكردن كنس�رت موس�يقي در دو ش�هر 
قم و مش�هد اس�ت و اين سياس�ت تداوم خواهد داش�ت.
حسين نوش آبادي، سخنگوي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
در گفت وگو با »فارس«، درباره برگزاري كنس��رت موسيقي در 
دو شهر قم و مشهد اظهار داشت: سياست كنوني وزارت ارشاد 
درباره اين دو شهر از اول هم اينگونه بوده و تاكنون كنسرتي در 

اين دو شهر برگزار نشده است. 
وي با بيان اينكه دولت هاي گذشته هم كنسرتي در اين دو شهر 
برگزار نكرده اند، افزود: دولت يازده��م نيز مجوز برگزاري هيچ 
كنسرتي را در اين دو شهر صادر نكرده است. هرچند شايعه صدور 
مجوز در شهر مشهد و پس از آن لغو كنسرت، منتشر شد، اما اين 
موضوع تكذيب مي شود، چرا كه تاكنون مجوزي براي برگزاري 
كنسرت در اين دو شهر صادر نش��ده است. نوش آبادي در ادامه 
با اشاره به اتفاق رخ داده در شهر قم توضيح داد: اين اتفاقات در 
حاشيه برگزاري مراسم بوده و اصل برنامه هم بدون حاشيه برگزار 
شده است، اما رفتار حضار و شركت كنندگان در مراسم قم خلاف 
شئونات اسلامي بود و اين امر زمينه ساز انتقاد و اعتراضات شد، 
در صورتي كه محتواي برنامه طبق ضوابط قانوني و شرعي بود. 

وي در ادامه ضمن پاسخ به اين پرسش كه آيا مسئولان وزارت 
ارشاد و ش��خص وزير قصد عزيمت به قم و توضيح به مراجع را 
دارند، گفت: ما آمادگي داريم هر زمان علم��ا و مراجع گرانقدر 
دستور فرمايند از نزديك مس��ائل را توضيح دهيم و اتفاقات را 
تشريح كنيم. اين آمادگي از جانب شخص وزير ارشاد و بنده به 
عنوان س��خنگوي اين وزارتخانه وجود دارد تا براي اداي برخي 

توضيحات به قم برويم و خدمت مراجع بزرگ تقليد برسيم. 
سخنگوي وزارت ارشاد گفت: در پايان تأكيد مي كنم كه سياست 
اين دولت نيز همانند دولت هاي گذشته بر مبناي برگزار نكردن 
كنسرت موسيقي در اين دو شهر بوده است و اين سياست تداوم 
خواهد داشت. شهر مقدس قم نيز به عنوان پايگاه ترويج دين و 
انقلاب محسوب مي شود و در هيچ زماني كنسرت موسيقي در 

آن برگزار نشده است و نخواهد شد.
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   ادبيات لمپني از آنتن شبكه 3
تا يادداشت روزنامه

مهم ترين تفاوت برنامه »هفت« به��روز افخمي با 
برنامه هايي ك��ه فريدون جيران��ي و محمود گبرلو 
اجرا مي كنند، لحن لمپني است كه اين كارگردان و 
منتقد ثابت برنامه اش براي تخريب سايرين استفاده 
مي كنند. افخمي كه گويا برنامه تلويزيوني در يك 
ش��بكه سراس��ري را با چاله ميدان اش��تباه گرفته 
نه تنها در ادبياتي ك��ه به كار مي ب��رد، بلكه در نوع 
پوشش و لباس��ش س��عي مي كند متفاوت باشد و 
از اس��تانداردهاي تلويزيوني عدول كند. مس��عود 
فراس��تي نيز كه در دوره هاي قبل��ي هفت حضور 
داشته و در نهايت براي تخريب يك فيلم از كلماتي 
چون »در نيامده« يا »مقوا« اس��تفاده مي كرد، اين 
بار در »هفت«  هايي كه افخمي اج��را مي كند، كار 
را به فحش هاي ناموسي كشانده و از الفاظي زشت 
استفاده مي كند و ديگران را مورد هجمه قرار مي دهد 
كه باز گو كردن آن نيز شرم آور است. البته تا به حال 
افخمي و اطرافيانش از مصونيت برخوردار بوده اند و 
خبري از توبيخ آنها به خاطر هتاكي در برنامه زنده، 
منتشر نشده است. اين ملاطفت باعث شده تا افخمي 
در يادداش��ت هاي هفتگ��ي اش در روز نامه »هفت 

صبح« نيز رويه لودگي اش را ادامه دهد. 
   استدلل هاي آقاي اصاح طلب!

بهروز افخمي از ابتداي پيروزي انقلاب و در حالي 
كه تازه سال هاي نوجواني را پشت سر مي گذاشت 
توانس��ت با ارتباط با مراكز قدرت مراحل ترقي را 
طي كند و به راحتي در پس��ت هاي مهم اجرايي 
قرار گيرد. به همين خاط��ر در نامه اش به محمد 
خزاعي، دبير جشنواره مقاومت با افتخار مي گويد: 
» در س��ال 62 كه من مدير گروه فيلم و س��ريال 
تلويزيون جمهوري اسلامي بودم و توليد و نمايش 
همه فيلم ها و سريال ها و برنامه هاي سرگرم كننده 
و مسابقه ها و خريد و نمايش همه توليدات خارجي 
اعم از فيلم و سريال مستند و داستاني را مديريت 
مي كردم، ش��ما تازه وارد دبستان ش��ده بوديد و 
داشتيد ياد مي گرفتيد كه بنويسيد بابا نان داد!« 
اين استدلال يعني هر كس س��نش بالاتر است و 
پستی به او داده اند، قاعدتاً بايد آدم موفق تري نيز 
باش��د! همان طور كه حتماً فيلمفارسي ساز هاي 
دهه 40 و 50 از فيلمسازان اجتماعي دهه 60 كه 
س��ينماي ايران را متحول كردند بايد فيلمسازان 
قوي تري باش��ند! و در واقع خود افخم��ی با اين 
اس��تدلال پذيرفته كه از فيلمفارسی سازها كمتر 
است! افخمي كه سن و س��الش را به رخ ديگران 
مي كشد، بهتر از سايرين به ياد دارد كه در مجلس 

شش��م با بليت اصلاح طلب ها ب��ه مجلس رفت و 
اداي اصلاح طلب��ي را درآورد و در تحصن مجلس 
نقش داش��ت و اكنون براي ساخت فيلم دست به 
دامن نهاد هاي انقلابي مي ش��ود، همفكران سابق 
خودش را مسخره مي كند، جش��نواره خارجي را 
كه خودش در آن حضور داشته اين روز ها جشنواره 

همجنس گرا ها مي خواند. 
   وقتي كانادا جايي براي افخمي نداشت

بهروز افخمي بع��د از دوران حضور در مجلس و 
بالا رفتن از سر و كول اصلاحات، هواي مهاجرت 
و گرين كارت به سرش زد و يك راست به كانادا 
رفت. آنچه باعث ش��د ت��ا اين كارگ��ردان قيد 
پناهندگي و اقامت در كانادا را بزند، موضوع بحث 
ما نيست، ولي كسي با چنين سابقه اي كه نشان 
داده دلش با كشورش نيست و چمدان هايش را 
براي رفتن بس��ته اس��ت، مي تواند ديگران را به 
بي لياقتي متهم كند؟ اگ��ر بحث لياقت به ميان 
باشد، افرادي كه در بحبوحه فتنه 88 ايستادند 
و فيلم حس��اس »قلاده هاي طلا« را س��اختند، 
شرف شان بس��يار بيشتر و لياقت ش��ان بالاتر از 
افرادي اس��ت كه در تلويزيون ب��ه تخريب فيلم 
استراتژيك »باديگارد« پرداختند و بعد مجبور 

شدند حرف هاي نسجيده خود را پس بگيرند. 
   توهم مجري برنامه هفت!

اينكه برنامه »هفت« براي پوش��ش جش��نواره 
مقاومت درخواست وجه كرده، مسئله اي واضح 
است كه دست اندركاران اين برنامه اگر فراموش 
كرده اند مي توانند تكذيبيه اي را منتشر كنند تا 
جواب آن را براي روشن شدن افكار عمومي نسبت 
به عملكرد شبهه ناك برنامه شان دريافت كنند 
وگرنه پنهان شدن در پشت الفاظ و هتاكي كردن 
كاري از مد افتاده و تكراري است كه تنها باعث 
ريزش بيش از پي��ش تعداد مخاطب��ان برنامه 

»هفت« خواهد شد. 
افخمي در يادداش��تش خطاب به خزاعي نوشته 
است: »شنيده ايد كه برنامه »هفت« چند ميليون 
بيننده دارد و خيال كرده ايد كافي اس��ت با زور و 
تهديد سوار برنامه ما بشويد تا همه ضعف و ناتواني 
خودتان را در تبليغ و جا انداختن جشنواره تحت 
مديريت خودتان جبران كني��د و نگاه همه مردم 
را به طرف خودت��ان برگرداني��د.« افخمي بر چه 
اساس��ي مي گويد برنامه تلويزيون��ي اش چندين 
ميليون بيننده دارد؟ اگر اين رقم واقعي است پس 
چرا كانال تلگرامي اين برنام��ه 7 هزار و 500 نفر 
عضو دارد؟ آماري كه بسيار پايين تر از كانال هاي 
ش��خصي اس��ت كه در تلگرام ايجاد مي شود. آيا 

جشنواره مقاومت نيازي به جا افتادن دارد؟ سؤال 
اينجا است چرا س��ردبير يك برنامه سينمايي در 
تلويزيون كه فكر مي كند چند ميليون بيننده دارد، 
آنقدر اطلاعات سينمايي اش بايد پايين باشد كه 
نداند جشنواره فيلم مقاومت در چه وضعي است 
و چه جايگاهي دارد؟ آيا نمي داند اين جش��نواره 
بازتاب هاي جهاني دارد يا صرفاً براي تضمين گرين 
كارتش مي خواهد خودشيريني و فستيوال مقاومت 

را به خيال خودش لجن مال كند؟!
افخمي كه 10 س��ال پاي س��فره »فرزند صبح« 
نشست و در نهايت يكي از بدترين توليدات سينماي 
ايران را ساخت كه هنوز هم كه هنوز است نمی تواند 
به خاطر ضعف هاي آشكارش اكرانش كند، چطور 
از مخاطب گريزي همكارانش مي گويد. افخمي كه 
با فيلم شكست خورده »روباه« يكي از ضعيف ترين 
توليدات سينمايي در حوزه سينماي استراتژيك 
را ساخت، مي نويس��د: »تلويزيون سينماي ملي 
نيست كه ش��ما و مديراني مثل شما در طول 10 
س��ال باعث ريزش تماش��اچيانش از سي و چند 
ميليون به كمتر از 10 ميليون شديد و سالن هاي 

نمايش را به كلي سوت و كور كرديد!« 
بهتر اس��ت كمي هم درب��اره هزينه هاي تبليغ 
»روباه« در تلويزيون صحبت شود تا افخمي در 
زمان گفتن جمله »بايد بدانيد كه اگر تلويزيون 
براي ترويج و تبلي��غ پروژه هاي پرخرج و ناقص 
و ابتر ش��ما هزين��ه مطالبه كند ،كار درس��تي 
كرده« به ياد پخش تيزره��اي تلويزيوني فيلم 

شكست خورده اش نيز بيفتد. 
اگرچه به نحوه اجراي چهاردهمين جشنواره فيلم 
مقاومت ايراداتي وارد است، ولي اين جشنواره كه 
در راس��تاي اهداف فرهنگي جمهوري اسلامي 
ايجاد شده و اكنون به مرحله بلوغ رسيده است، 
آنقدر اس��تراتژيك و توانمند اس��ت كه رشك و 
دشمني دشمنان انقلاب نسبت به آن برانگيخته 
ش��ود، صحبت هايي از جنس يادداشت هتاك 
مجري و س��ردبير برنام��ه »هف��ت « را بايد در 
راس��تاي همين تخريب ها دانس��ت. »هفت « 
تحت مديريت افخمي حتي حاضر نش��د مانند 
»هفت« تحت مديريت گبرلو آنتنش را در اختيار 
جش��نواره مقاومت قرار دهد و در يادداش��تش 
تا جايي كه توانست به جش��نواره حمله كرد تا 
همسو با جريان ضد مقاومت عمل كند، آيا رسانه 
ملي جاي چنين افرادي است كه هيچ دلبستگي 
و تعهدي نسبت به اهداف نظام اسلامي ندارند 
و از هيچ اقدام��ي در جهت بايك��وت و تخريب 

برنامه هاي فرهنگي نظام فروگذار نيستند؟!

»ثارالله« همچنان در گرو تأمين بودجه 
است

مجتبي فرآورده تهيه كننده پيشكس�وت س�ينماي ايران 
كه س�ابقه توليد درام تاريخي-مذهبي »ملك س�ليمان« 
را دارد، بيشتر از يك سال اس�ت كه به دنبال فراهم آوردن 
مقدم�ات تولي�د فيلمنام�ه اي با عن�وان »ثارالله« اس�ت؛ 
فيلمنامه اي كه مروري دارد بر بخش هايي از قيام عاش�ورا. 
فرآورده پيشتر از اين و در ابتداي دهه 80 و با همراهي شهريار 
بحراني به عنوان كارگ��ردان قصد توليد س��ريالي با همين نام 
را داش��ت كه آن س��ريال بعد از چند ماه فيلمب��رداري و البته 
فيلمبرداري حدود 100 دقيقه به دليل مخالفت برخي از مديران 

وقت رسانه ملي با سريال معلق شد. 
ش��ايد يك دليل اينكه فرآورده ش��خصاً تصمي��م گرفت فيلم 
سينمايي »ثارالله« را بسازد، همين بود كه بتواند تجربه ناتمام 
سريال »ثارالله« را به نوعي سروس��امان دهد. با اين حال بعد از 
گذشت بيشتر از يك سال و نيم از زماني كه فرآورده خبر از توليد 
اين درام سينمايي را داد، هنوز هيچ اتفاق عملي براي توليد آن 
رخ نداده است. فرآورده در چرايي اين وضعيت به »نسيم آنلاين« 
گفت: »ثارالله« همچن��ان در گروي تأمين بودجه اس��ت و اگر 
بودجه فراهم باشد مي توانيم در اولين فرصت كار را كليد بزنيم، 
ولي هنوز اين اتفاق نيفتاده اس��ت. فرآورده درباره اينكه آيا اين 
كشدار شدن تأمين بودجه منجر به آن نشده است كه قيد توليد را 
بزند، گفت: نه، همه تلاشم را خواهم كرد كه اين فيلم را بسازم. 

اين تهيه كننده ك��ه براي تأمين بودجه اي��ن كار يك فراخوان 
حماي��ت مردمي هم راه ان��دازي كرده ب��ود، درب��اره اينكه آيا 
حمايت هاي مردمي آن قدر نبوده كه بتوان با آن كار را كليد زد، 
گفت: اگر بخواهيم تأمين كامل بودجه را داشته باشيم، مطمئناً 
هنوز به مقدار كافي بودجه نرسيده ايم. حدوداً 10 تا 20 درصد 
بودجه از طريق دوستداران اهل بيت و سيدالشهدا تأمين شده 
است، ولي نياز داريم كه حداقل نيمي از بودجه فراهم باشد كه 

وارد پيش توليد شويم. 
مجتبي فرآورده با اشاره به اينكه »ثارالله« به حمايت ارگان هاي 
سينمايي دولتي نياز دارد، گفت: نياز داريم در كنار حمايت هاي 
مردم��ي، حماي��ت ارگان هاي دولتي را هم داش��ته باش��يم تا 
ان شاءالله بتوانيم محصول قابل قبول و ارزنده اي را خلق كنيم. 
وي ادامه داد: س��ال قبل يك بار تا پيش توليد هم پيش رفتيم، 
اما وقتي احساس كرديم شرايط اقتصادي مناسبي براي توليد 

وجود ندارد، كار را معلق كرديم.

    خبر

مروري بر بيانات رهبر معظم انقاب در باب مداحي اهل بيت)ع( 

مداحي فقط تحريك احساسات نيست
   جواد محرمي 

با ورود به ماه محرم و آغاز مراسم عزاداري سيدالشهدا)ع( 
بازار مداحان اهل بيت)ع( داغ است. احترام به سيدالشهدا)ع( 
در ايران يك احترام عام است. رونق عزاداري امام حسين)ع( 
از ديرباز توسط مردم كوچه و بازار انجام شده و تابع عواطف 
و احساسات پاك مردمي بوده است و بي ترديد مي توان از آن 
به عنوان مردمي ترين و ريشه دارترين مراسم و آيين ايران 
زمين ياد كرد. برگزاري مراسم عزاداري سيدالشهدا از سوي 
قشرهاي مختلف مردم ظهور آسيب هاي خاص اين مراسم را 
غيرقابل اجتناب مي كند. آسيب هايي كه با ورود كارشناسان 

اين حوزه مي تواند تا حد زيادي را به اصلاح ببرد. 
يكي از سبك هاي مداحي كه اين روزها كم و بيش از بلندگوها 
به گوش مي رس��د و فراواني آن در برخي موارد عجيب است 
ريتم دادن به شعر با استفاده از بيان ناقص واژه حسين است 
به ش��كلي كه مداح به جاي نام حس��ين تنها حرف س را با 
ريتمي خاص تكرار مي كند و به اين شكل به سينه زني ريتم 
مي دهد. در اين س��بك از نوحه خواني بيش از اينكه معنا و 
معرفت حكم فرما باشد، ش��ور و هيجان حاكم است و آنچه 
براي شنونده تداعي مي شود، چيز مطلوبي نيست. در اين باره 
سال گذشته رهبر معظم انقلاب در ديدار سالانه با جمعي از 
بانوان، شاعران و ذاكران اهل بيت عليهم السلام به مناسبت 
سالروز ميلاد حضرت فاطمه زهرا)س(، توصيه هاي مهمي به 
مداحان بيان كردند و در بخشي از بياناتشان فرمودند: »اينكه 
مجلس عزاداري سيدالش��هدا را تبديل كنيم به يك مجلس 
سبك و جايي كه تعدادي جوان لخت بش��وند و بپرند بالا و 
بپرند پايين و ندانند چي مي گويند. اين درست است؟ آيا اين 
شكر نعمت سيدالشهدا است؟ صداي خوش و توانايي اداره 
مجلس نعمت است. اينها چيزهايي است كه خدا به همه نداده 

است و به شما داده و بايد از آنها درست استفاده كنيد.«
رهبر معظ��م انقلاب در باب مداحي ب��راي اهل بيت)ع( به 
در اختيار گرفتن هنر از س��وي مداحان ني��ز تأكيد زيادي 
كرده اند. »استخدام هنر براى انتقال مفاهيم والا و با ارزش 
كه تا اعماق جان مخاطب نفوذ كند؛ اين يك وسيله است، 
اين يك ابزار بس��يار با ارزش اس��ت. البته با توجه به همان 
مطلبی كه اول عرض كرديم، يعن��ی در چارچوب تعاليم و 

معارف اهل بيت.«
ايشان جايي ديگر در اينباره با اشاره به اينكه مسئله مداحي 
فقط تحريك احساسات نيست، بلكه هدايت ذهن هاست، 
مي فرمايند: »منتها ش��رط اولش اين است كه شعر خوب 
باشد. اگر شعر خوب نبود، همه  اين فضايلی كه ذكر كردم، 

هيچ ك��دام نخواهد بود. اي��ن نكته را بدانيد. اس��تفاده از 
ريتم ها و آهنگ هاي برخي از ترانه ه��اي امروزي و حتي 
غربي، با ضرباهنگ هاي ويژه خوانده مي ش��ود، مي تواند 

خود آسيب تلقي شود.« 
مقام معظم رهبري در بخش »پرهيز از ابتذال در مداحي« 
نيز به اين اشاره كرده اند كه »مداحي را به صورت يك كار 
صرفاً سطحي، شكلي، ظاهري درآوردن، آن را عبارةاخراي 
تقليد از ي��ك كار مبت��ذل غربي ق��رار دادن، هي��چ جايز 

نيست.«
خوش��بختانه در حال حاضر بسياري از مس��ائل خرافي و 
بي مبنا در عزاداري سيدالش��هدا كه منجر به وهن مذهب 
ش��يعه طي دوره هاي مختلف مي ش��د با تدبير دلسوزان از 
متن و بطن عزاداري هاي مردم كنار رفته  است. براي مثال 
قمه زني و اعمالي كه منجر به صدمه زدن به جسم مي شود، 
جايي در عزاداري ها ندارد. هر چند فعاليت هاي ضدمذهب 
ش��يعه در فضاي اينترنت به گونه اي اس��ت كه وقتي كلمه 
عاش��ورا در موتورهاي جست وجو تايپ مي ش��ود، نتيجه 
عكس هاي جالبي نيس��ت و بايد براي مبرا كردن شيعه از 
خرافه در افكار عمومي مردم جه��ان به خصوص در فضاي 

مجازي كارهاي اساسي صورت گيرد. 
با اين حال در زمينه عزاداري آنچه مربوط به بخش مداحي 
مي ش��ود، همچنان با ايرادات زيادي همراه اس��ت و به نظر 
مي رس��د برخي از گفتاره��ا و رفتارهايي كه ب��ه گوش و به 
چشم مي رسد در فرم و حتي محتوا بيش از اينكه در ستايش 
منزلت و مقام سيدالشهدا باش��د، منجر به وهن آن حضرت 
مي شود و اين مسئله از چشم مردم مخفي نمي ماند. به نظر 
مي رسد آنچه به عنوان مداحي، شكل رسمي به خود گرفته و 
از مراجع رسمي ديده و شنيده مي شود به طور طبيعي نياز به 
كنترل و دقت نظر بيشتري دارد، چرا كه تأثير گذار بر بخش 
مردمي تر عزاداري هاي امام حسين)ع( است و به طور عادي 

خود را به ساير حوزه هاي عزاداري تحميل مي كند.

 بازي افخمي 
 با اعتبار »هفت« 

و حيثيت تلويزيون

سردبير »هفت« براي جشنواره استراتژيك نظام  شمشير كشيد

ابراهيم حاتمي كيا:  

عكاسان جنگ مهجور ماندند
كارگردان»بادي�گارد« گف�ت: واقعي�ت اين اس�ت كه بعضي 
از عكاس�ان جن�گ پ�س از جنگ ب�ه ط�ور كل�ي فراموش 
ش�دند و آنچنان ك�ه بايد مي درخش�يدند، ندرخش�يدند و 
فق�ط بخش�ي از عكاس�ان جن�گ مس�ير را ادام�ه دادن�د. 
فيلم سينمايي»چشم جنگ« كه به كارگرداني يوسف حاتمي كيا 
و مهدي برجيان و با تهيه كنندگي ابراهيم حاتمي كيا توليد ش��ده 
است، فيلمي مستند در مورد زندگي سعيد صادقي از عكاسان هشت 
سال دفاع مقدس است. مراسم رونمايي از اين فيلم كه گوشه هايي از 
تصميم سعيد صادقي براي يافتن افراد درون عكس هاي خود پس از 
سال ها را به تصوير مي كشد، به تازگي برگزار شد و پس از آن شاهد 
اكران اين فيلم از گروه هنر و تجربه گشتيم. بر همين اساس در مراسم 
رونمايي از فيلم »چشم جنگ« حاتمي كيا درباره عكاسان جنگ و 
دليل تهيه كنندگي فيلم صحبت كرد. ابراهيم حاتمي كيا در تشريح 
انگيزه  خود براي تهيه كنندگي اين اثر گفت: روزي كه پس��رم اين 
پيشنهاد را براي ساخت چشم جنگ داد، وظيفه خود دانستم از اين 
طرح حمايت كنم. وقتي با موضوع اين مستند آشنا شدم، دورادور و 
گاهي دل نگران، سعي كردم به اندازه توانم براي به ثمر رسيدن اين 
مستند، پسرم را تشويق كنم. به هر حال خوشحال بودم كه مستندي 
در حال ساخت است كه در مورد سعيد صادقي يكي از نفرات برتر 
عكاسي در جنگ بود. كارگردان »باديگارد« در مورد اهميت موضوع 
اين مستند گفت: بخشي از اين سؤال كه چرا عكاسان جنگ بعد از 
جنگ مهجور مانده اند و آيا چيزي به ن��ام عكاس جنگ معنا دارد، 
در فيلم پاس��خ داده است. واقعيت اين اس��ت كه بعضي از عكاسان 
جنگ پس از جنگ به طور كلي فراموش ش��دند و آنچنان كه بايد 

مي درخشيدند، ندرخشيدند و فقط بخشي از عكاسان جنگ مسير 
را ادامه دادند. حاتمي كيا ضمن تأكيد بر ضرورت توجه به عكاسان 
هشت سال دفاع مقدس گفت: در سينماي جنگ براي كساني مثل 
سعيد صادقي بايد بيش تر از اين ها فيلم ساخته شود. سعيد صادقي 
خودش از جنس عكس اس��ت نه از جنس حرف. وقتي وارد حوزه 
عكاسي مي شود، فارغ از هر جمله اي كه مي گويد، آرتيستي مي شود 
كه لحظات عجيبي را خلق مي كند و همين باعث مي شود كه هنوز 
هم پس از سال ها عكس هاي سعيد صادقي را مي بينيم. بايد بگوييم 
هر كجا كه برويم حضور او و عكاس��اني همچون او با عكس هايشان 
كاملًا ملموس است. اما متأس��فانه آنها به اندازه حضورشان تكريم 
نشده اند. بنابراين گزارش، فيلم سينمايي چشم جنگ كه از تازه ترين 
محصولات سازمان هنري رسانه اي اوج محسوب مي شود، مستندي 
در مورد تصميم س��عيد صادقي براي يافتن افراد درون عكس هاي 
خود است كه يوسف حاتمي كيا و مهدي برجيان كارگرداني و ابراهيم 

حاتمي كيا تهيه كنندگي آن را بر عهده داشته اند.

شرط عجيب جشنواره فجر براي مستند ها  

به جز جشنواره حقيقت جاي ديگري ديده نشده باشيد

   محمد صادقي 
جش�نواره فيلم فجر براي پذيرفتن فيلم هاي مس�تند شرط 
عجيبي را پيش كشيده است، به طوري كه مستند هاي متقاضي 
فقط پيش از فجر حق حضور در جشنواره سينما حقيقت را دارند!
بسياري از منتقدان سينما مي گويند جشنواره فيلم فجر نسبتي با 
فيلم مستند ندارد و لزومي ندارد هر س��اله بخشي را به اكران فيلم 
مستند و جايزه دادن به آن صرف كرد، زيرا مهم ترين جشنواره مستند 
داخلي يعني جشنواره »سينما حقيقت« كمي قبل از جشنواره فيلم 
فجر برگزار مي شود و همه مس��تند هاي مهم تلاش مي كنند تا در 
آن جشنواره حضور بيابند و در معرض داوري قرار گيرند. جشنواره 
سينما حقيقت معتبرترين جشنواره مستند در كشورمان است و به 
صورت بين المللي برگزار مي شود. دهمين جشنواره سينما حقيقت 
آذرماه امسال يعني حدود يك ماه و نيم پيش از برگزاري جشنواره 
فجر به پايان مي رس��د. سي و پنجمين جش��نواره فيلم فجر نيز در 
دهه فجر يعني بين 12 تا 22 بهمن برگزار خواهد شد. در سال هاي 

گذشته بارها اعلام شده است كه حضور مستند در جشنواره فجر آن 
هم مستند هايي كه با فاصله كمي از جشنواره ديده شده اند، صرفاً 
باعث متراكم تر ش��دن برنامه هاي جش��نواره فجر، سخت تر شدن 
برنامه ريزي براي اجراي جشنواره و سردرگمي دوستداران سينما 
خواهد بود و حتي در حق مستند هايي كه در حضور فيلم هاي بلند 
س��ينمايي كمتر مجال ديده شدن دارند، ظلم مي ش��ود، اما لابي 
مستندسازان و اصرار بر اينكه حتما بايد سيمرغ مستند نيز به ويترين 
افتخارات آنها افزوده شود، باعث شده هيچ وقت تلاش ها براي حذف 
مستند از جشنواره به ثمر ننشيند. امسال جشنواره فيلم فجر تلاش 
كرده است تا مقرراتي را اتخاذ كند كه بخش مستند جشنواره جدي 
گرفته شود و آن شرط حضور نداشتن مستند هاي بالاي 70دقيقه در 
ديگر جشنواره ها است. شرطي كه با يك بند اضافه به كلي بي اعتبار 
مي شود و آن مس��تثني كردن حضور در جشنواره سينما حقيقت 
است. به اين ترتيب جشنواره فجر به صورت غيرمستقيم فيلم هاي 
مستند را به حضور در جشنواره سينما حقيقت تشويق و آن دروازه 
حضور در بخش مستند جشنواره اعلام مي كند. محسن يزدي، مدير 
مركز مستند سازي س��وره كه از منتقدان شرط و شروط فجر براي 
مستند ها است، مي گويد: »مستند فجر اگر مي خواهد حرفه اي باشد 
اولاً نبايد در همان ابتدا با گذاشتن اس��تثنا روند خود را نقض كند، 
ثانياً خوب است غير از پذيرش مستندها، جشنواره فجر در مراحل 
ديگر هم به مستند حرفه اي تر نگاه كند.« اما آنچه از برايند حضور 
مستند ها در جشنواره فجر مي توان نتيجه گرفت، اين است كه در 
نظر فجر فيلم مستند زينت المجالسي است كه بودنش باعث مي شود 

حداقل مستندساز ها كمتر از جشنواره انتقاد كنند.

چين مهمان ويژه نمايشگاه كتاب 97
سخنگوي شوراي سياستگذاري سي امين نمايشگاه بين المللي كتاب تهران از انتخاب 
كشور چين به عنوان ميهمان ويژه در نمايشگاه كتاب سي و يكم در سال 1397 خبر داد. 
همايون اميرزاده، سخنگوي شوراي سياستگذاري سي امين نمايشگاه كتاب تهران درباره 
دومين جلسه شوراي سياستگذاري گفت: نخستين موضوع اين جلسه بحث درباره بخش 
بين الملل نمايشگاه كتاب تهران بود و در اين راستا گزارشي از عملكرد اين بخش در دوره 
گذشته ارائه شد. همچنين به منظور تقويت ابعاد بين المللي، تصميمات مهمي در اين جلسه 
اتخاذ شد. وي با اشاره به انتخاب كشور چين به عنوان مهمان ويژه در نمايشگاه سي و يكم 
گفت: با نظر اعضاي ش��ورا، كش��ور چين به عنوان مهمان ويژه در نمايشگاه سي و يكم در 
سال 1397 )2018 ميلادي( انتخاب شد. پيگيري هاي مكرر وزير فرهنگ چين و رئيس 

نمايشگاه كتاب پكن يكي از دلايل انتخاب اين كشور به عنوان مهمان ويژه بود. 
اميرزاده ادامه داد: ابعاد مش��ترك فرهنگي، قرابت هاي فرهنگي در حوزه كشورهاي جاده 
ابريشم و تأمين منافع فرهنگي دو كشور از ديگر دلايل اين انتخاب بودند. همچنين اين انتخاب 
به كشور مهمان فرصت مي دهد تا به طور مؤثرتر و جدي تري در نمايشگاه كتاب تهران حضور 
داشته باشد. سخنگوي شوراي سياستگذاري نمايشگاه كتاب تهران اظهار كرد: دومين مصوبه 
اين جلسه تعيين نرخ تعرفه ناشران خارجي براي حضور در بخش بين الملل نمايشگاه كتاب 
تهران بود. بر اين اساس تعرفه ناشران كشورهاي اسلامي و ناشراني كه اقدام به انتشار منابع 
اسلامي مي كنند، 50 يورو براي هر مترمربع تعيين شد. اين نرخ براي ناشران ساير كشورها 80 
يورو است و سفارتخانه ها و نمايندگي هاي كشورها نيز براي هر مترمربع 150 يورو پرداخت 
خواهند كرد. تعرفه حضور در بخش بازار جهاني كتاب نيز 30 يورو براي هر مترمربع تعيين 
شد. اميرزاده با اشاره به ضرورت تشويق ناشران خارجي براي حضور در نمايشگاه كتاب تهران 
گفت: به منظور حضور مؤثرتر ناشران اصلي خارجي، ناشراني كه براي نخستين بار در نمايشگاه 
كتاب تهران شركت مي كنند و ناشراني كه از كشور مهمان در نمايشگاه كتاب تهران حضور 

مي يابند، از 50 درصد تخفيف غرفه بهره مند خواهند شد.

    دریچه

    کتاب

   محمد صادق عابدينی 
بهروز افخمي س�ردبير برنامه س�ينمايي »هفت« باز هم دست به قلم ش�د و در يكي از روزنامه هاي 
كثيرالنتش�ار يادداش�تي را خطاب به دبير جش�نواره فيلم مقاومت نوش�ت؛ يادداش�تي كه مانند 
نوشتار هاي قبلي افخمي داراي لحني لوده، خارج از دايره ادب، هتاك و گستاخ است. شايد خوانندگان 
آن روزنامه به چاپ نوشته هاي عجيب افخمي در روزهاي سه شنبه عادت داشته باشند، ولي اين بار 
سردبير »هفت« توهين آشكاري به يكي از مهم ترين جشنواره هاي سينمايي كشور كه حضور موفق 
بين المللي داشته و در حوزه استراتژيك تعريف شده داشته است. تاش افخمي براي بايكوت جشنواره 
مقاوم�ت در تلويزيون و همچنين حمله به اين جش�نواره در يادداش�تش از كجا نش�أت مي گيرد؟!


